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  توئيت عليزاده براي سعيد جليلي 

علي عليزاده در توئيتي با اشاره به سخنان جليلي و تلاش 
وي براي نقد شرايط فعلي نوشت: سعيد جليلي از معدود 
سياستمداراني است كه اسم اصولگرا برازنده اش است، اگر 
بتوانيم مشكلاتي از مش��كلات مردم را حل كنيم ولي به 
خاطر اينكه دولت دست ما نيست اين كار را نكنيم تا بعداً كه خودمان قدرت 

گرفتيم اين كار را بكنيم، اين كار نه تنها خيانت بلكه رذالت است. 
   مديران بي انگيزه، بلاي جان اصفهان

محسن مهرعليزاده اس��تاندار اصفهان در توئيتي به نقد مشكلات موجود در 
سيستم مديريتي از جمله بحث سن بالاي مديران پرداخته است. 

وي در توئيت خود نوشته است: ميانگين سن مديران اجرايي در دستگاه ها 
بس��يار بالاس��ت و در نتيجه بي انگيزگي و محافظه كاري در استان اصفهان 
حاكم شده است، مديران اگر مي خواهند مدير بمانند بايد شجاعت، شهامت 

و ريسك پذيري ها را در تصميم گيري ها داشته باشند. 
   عوارض خروج از كشور را از مديران بگيريد

مس��ئله عوارض خروج از كش��ور همچنان موضوعي بحث برانگيز در فضاي 
مجازي به خصوص در ميان دولتمردان است.

عزت الله ضرغامي براي حل موضوع افزايش عوارض خروج از كشور در توئيتر 
خود نوشت: افزايش #عوارض_خروج_از_كشور كه اخيراً به عنوان تقويت 
منابع درآمدي دولت تعيين شده را مي توان با محدودكردن سفرهاي خارجي 

# مسئولان دولتي و حاكميتي تأمين كرد.
   دولت بگويد بانك ها را به كجا رسانده است

مهدي محمدي تحليلگر سياس��ي در توئيتي با اشاره به وضعيت بانك ها 
نوشت: محرمانگي گاه مستقيماً خلاف امنيت ملي است، دولت روحاني 
همين يك كلمه را بگويد كه بانك ها را با چه وضعيتي تحويل گرفته و به 

كجا رسانده است؟  
   سلبريتي هاي پشيمان 

محمد عبداللهي در كانال تلگرامي خود با اش��اره به س��ر و 
صداها درخصوص كمپين پش��يماني نوش��ت: سروصداي 
كمپين پشيمانيم، اين روزها فضاي سياسي كشور را پر كرده 
است؛ كمپيني كه تحت عنوان نگاه انتقادي »سلبريتي ها« 
به راه افتاده است. در كنار اين مسئله اما صداهايي از اردوگاه اصلاحات شنيده 

مي شود كه بر ادامه حمايت از روحاني تأكيد دارد. 
حال اين سؤال مطرح است كه اساساً هدف سلبريتي ها از رأي دادن به آقاي 
روحاني چه بوده و آيا عملكرد آقاي روحاني به نحوي بوده كه سلبريتي ها را از 

رأي دادن خود پشيمان كرده باشد؟ 
به رغم برخي اظهارنظرها معتقدم، پشيماني سلبريتي ها بخشي از سناريوي 
جدايي سياس��ي اصلاح طلبان از دولت باش��د، چراكه جدايي كامل جريان 
اصلاح طلب از دولت هزينه هاي زيادي را براي اين جريان در پي خواهد داشت، 
بنابراين تصميم گرفته اند تا در شرايط فعلي اين جدايي را از بخش فرهنگي 

و اجتماعي آغاز كنند. 
اصلاح طلبان مي خواهند تا با دنبال كردن اين س��ناريو اولاً: هزينه خطاهاي 
دولت از ديد بخش اجتماعي جامعه به پاي اصلاح طلبان نوشته نشود و ثانياً 
بدنه سياسي اين جريان با ماندن در كنار دولت مطالبات اصلاح طلبان را در 

بخش هاي اجرايي پي بگيرند.

دبير مجم�ع تش�خيص مصلحت نظام ب�ا بيان 
اينك�ه ام�روز اطلاع�ات اي�ران بزرگ تري�ن 
اطلاع�ات خاورميان�ه اس�ت، گف�ت: وقت�ي 
اس�رار و اس�ناد داعش منتشر ش�ود، خواهيد 
ديد م�ا در عم�ق داع�ش نف�وذ ك�رده بوديم. 
به گ��زارش فارس، محس��ن رضاي��ي دبير مجمع 
تشخيص مصلحت نظام طي سخناني كه به مناسبت 
پنجم دي سالروز تأسيس سپاه حفاظت هواپيمايي 
ايراد شد، اظهار داشت: يكي از خلأهاي بزرگي كه 
طي 300سال در ايران به وجود آمد، خلأ اقتدار بود 
كه كشور و جامعه را آسيب پذير كرد. رضايي ادامه 
داد: قدرت هاي خارجي عمداً تلاش كردند كه ايران 
اقتدار نداشته باشد و در اين راه سرزمين هاي زيادي 

را از ايران جدا كرده و اموال و منابع ايران را بردند. 
  انقلاب اسلامی اقتدار را به ايران بازگرداند

وي گف��ت: در آن زمان ملت ايران، ملتي وابس��ته و 
بي هويت ش��ده اما انقلاب اسلامي آمد تا اين خلأها 
را پر كند و اقتدار و امنيت به كش��ور بازگردد. امروز 
اطلاعات ايران بزرگ ترين اطلاعات خاورميانه است 
و بعداً كه اسرار و اسناد داعش منتشر شود، خواهيد 
ديد ما در عمق داعش نفوذ ك��رده بوديم و فقط در 
سر مرز يا در سوريه، عراق با داعش نمي جنگيديم. 
رضايي خاطرنشان كرد: وقتي با دستور امام)ره( به 
فرمانده سپاه تهران دستور دادم كه هيچ هواپيمايي 
ديگر نبايد ربوده شود و گفتم كه دو سه پاسدار بايد 
در هواپيما حضور داشته باش��ند، باور نمي كرد كه 
سپاه وارد هواپيماها ش��ود.  وي گفت: با شروع اين 
كار، همان ابتدا جلوي هش��ت مورد هواپيماربايي 
گرفته شد، در آن زمان برخي فكر مي كردند كه سپاه 
كار غيرقانوني انجام مي دهد. رضايي اظهار  داشت: 
در جريان ي��ك هواپيماربايي در آس��مان اصفهان، 
درگيري شديدي بين هواپيماربايان و پاسداران ما در 

داخل هواپيما صورت گرفت و پاسدار ما در حالي كه 
مجروح و كف هواپيما بود، با كلت هايي كه مخصوص 
تيراندازي در هواپيماست به قلب هواپيماربا شليك 
كرد و عمليات خنثي شد و هواپيما در اصفهان فرود 
آمد و خبرش در جهان پيچيد.  وي گفت: زماني ما 
اقتدار و امنيت را در داخل تأمين مي كرديم اما امروز 

اين امنيت خارج از مرزها و در منطقه ايجاد مي شود 
و ما در بيرون از مرزها با تروريس��ت ها مي جنگيم، 
چراكه چون امنيت ما به امنيت منطقه گره خورده 
اس��ت، امروز اقتدار به عراق و س��وريه برگشته و به 
فلسطين هم برخواهد گشت و امنيت و اقتدار منطقه 

به محوريت ايران كامل خواهد شد. 

  متهمان به عقب ماندگی كشور
عليه نيروهای مسلح جوسازی می كنند

رضايي گفت: دولتمردان امروز مس��ئوليت بس��يار 
س��نگيني بر دوش دارن��د و امنيت و اقت��دار امروز 
فضا را آماده كرده تا در ديگ��ر حوزه هاي اقتصادي، 
فرهنگي، صنعتي و... هم پيشرفت كنيم.  وي ادامه 

داد: پاسداران براي مردم و اسلام جان خود را داده و 
مي دهند، دولتمردان هم بايد از اين فرصت طلايي 
اس��تفاده كنند آيا همانق��در كه در ح��وزه امنيت 
پيشرفت كرديم، در صنايع مختلف و استفاده از آب 
و خاك هم پيشرفت داشتيم؟ رضايي افزود: بدتر از 
آن اين است آنهايي كه خود متهم اين عقب ماندگي 
هستند، عليه نيروهاي مسلح جوسازي كنند و بگويند 
كه چرا اين مقدار پول به نيروهاي مسلح مي دهيد يا 

چرا نيروهاي مسلح خارج از مرزها حضور دارند. 
  برخی مشكلات اقتصادی 

ناشی از بی كفايتی مسئولان است
وي خاطرنشان كرد: شما برويد پشت سر امنيتي كه 
نيروهاي مسلح ايجاد كردند بازار فروش را به دست 
بگيريد، چرا بايد پشت هزينه و امنيتي كه ما ايجاد 
كرديم، تركيه و ديگران بازار فروش داشته باشند، اين 
باعث شرمندگي آقاياني است كه كار نكردند، نبايد 

نيروهاي مسلح را از پيش روندگي بازداشت. 
دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام با تأكيد بر اينكه 
اقتصاد بايد به صورت انقلابي درست شود، گفت: از 
زماني كه عربس��تان و امارات، قطر را محدود كردند 
كشتي هاي غول پيكر قطري كه مي رفتند از امارات 
نفت كوره مي گرفتند، به جاي ايران كه نزديك تر هم 
هست آن را از جاي ديگر تهيه مي كنند. رضايي افزود: 
امروز كشور قطر 300هزار تن نفت كوره مي خواهد، 
در حالي كه ما نزديك تريم اما چون ابزارش را نداريم، 
اين نفت هاي كوره در انبارهاي ما انباش��ته ش��ده و 
سالي2ميليارد دلار هم درآمد را از دست مي دهيم. 
وي تصريح كرد: برخي از اين موارد به خاطر تحريم 
هم نيست بلكه به دليل بي كفايتي برخي مسئولان 
اس��ت، عده اي به صورت حساب شده سمت  و  سوي 
غلط از مش��كلات كش��ور به جامعه مي دهند و اين 

مشكلات ربطي به نظام و نيروهاي مسلح ندارد. 

رضایی: به عمق داعش نفوذ کرده بودیم
اكنون بزرگ ترين اطلاعات غرب آسيا را داريم

يك نماينده خطاب به رئيس جمهور: 

  نه سانتریفيوژ ها مي چرخد 
و نه چرخ اقتصاد! 

نماين�ده م�ردم س�نقر در مجل�س خط�اب ب�ه رئيس جمه�ور 
گف�ت: ق�رار ب�ود كاري كنيد ك�ه م�ردم آنق�در در رف�اه باش�ند كه 
خ�ود ياران�ه نگيرن�د، ن�ه اينك�ه ش�ما ياران�ه آنه�ا را قط�ع كني�د. 
به گزارش تسنيم، حجت الاسلام سيدجواد حسيني كيا نماينده مردم سنقر در 
مجلس شوراي اسلامي روز گذشته در نطق ميان دستور خود در صحن علني 
پارلمان، اظهار داشت: بركسي پوشيده نيس��ت، اعلام پايتختي قدس براي 
رژيم صهيونيستي و اس��تكبار جهاني، انحراف اذهان ملل به جهت شكست 
داعش در منطقه است كه با هدف تفرقه بين كشور هاي اسلامي طراحي شده 

كه مثل هميشه اين توطئه ها محكوم به شكست است. 
وي با بيان اينكه در آس��تانه روز 9 دي، روز بصيرت قرار داريم، افزود: مردم 
ولايتمدار ايران اسلامي مي دانند كه فتنه سال 88 در جهت براندازي نظام با 
همكاري سرويس هاي جاسوس��ي طراحي و اجرا شد كه ضربات اين خيانت 

قابل جبران نيست. 
نماينده مردم سنقر در مجلس، ادامه داد: مردم در روز 9دي با بصيرت و حضور 
خود نقشه شوم آنها را نقش برآب كردند و امروز هم اگر فتنه گران در حصر و 

غيرحصر فرصت پيدا كنند، دست از توطئه بر نمي دارند. 
حجت الاسلام حسيني كيا با اشاره به لايحه بودجه 97، گفت: آقاي روحاني 
در لايحه بودجه 97 كه تقديم مجلس ش��ده توجه كافي به قش��ر محروم و 
متوسط جامعه نشده است، براي ترميم بودجه دو شاه بيت مهم وجود دارد، 
يكي گران ش��دن قيمت بنزين و حامل هاي انرژي و ديگري حذف 8 ميليون 

نفر از يارانه بگيرهاست. 
وي خطاب به رئيس جمهور، گفت: آيا مي دانيد قيمت اقلام ضروري زندگي 
افزايش يافته است، چرا دولت حاضر نيست مافيا هاي اقتصادي را از خود دور 

كند تا اين مقدار به مردم ضعيف فشار وارد نيايد.
 نماينده مردم سنقر در مجلس تصريح كرد: آقاي رئيس جمهور قرار بود كاري 
كنيد كه مردم آنقدر در رفاه باشند كه خود يارانه نگيرند، نه اينكه شما يارانه 
آنها را قطع كنيد، آقاي رئيس جمهور اطلاع داريد نه سانتريفيوژ ها مي چرخد 
و نه چرخ اقتصاد؟ آقاي روحاني براي رضاي خدا به وعده هايي كه مي دهيد 

عمل كنيد. 
-------------------------------------------------------

حاجي دليگاني: 

 لاریجاني  مانع سؤال مجلس 
از  روحاني  است 

نماينده مردم شاهين شهر گفت كه رئيس 
مجلس شوراي اسلامي بنا به دلايلي، مانع 
اعلام وصول طرح س�ؤال از رئيس جمهور 

شده است. 
حس��ينعلي حاجي دليگان��ي نماين��ده مردم 
شاهين ش��هر در مجلس ش��وراي اسلامي در 
گفت وگو با تس��نيم در پاسخ به س��ؤالي درباره 
آخرين وضعيت طرح سؤال از رئيس جمهور، گفت: طرح سؤال از رئيس جمهور 
به تعداد لازم امضا دارد و طبق قانون بايد از سوي هيئت رئيسه مجلس اعلام 
وصول شود اما متأسفانه رئيس مجلس بنا به دلايلي كه بنده نمي دانم، مانع 

اعلام وصول اين طرح شده است. 
وي با بيان اينكه سؤال از رئيس جمهور حق نمايندگان مجلس است، تصريح 
كرد: نمايندگان مجلس براي دفاع از حقوق سپرده گذاران برخي مؤسسات 
مالي و اعتباري سؤال از رئيس جمهور را مطرح كرده اند، چراكه رئيس محترم 
بانك مركزي به وعده هاي خود براي رفع مشكل سپرده گذاران عمل  نكرده 

است و نمايندگان راهي جز سؤال از رئيس جمهور ندارند. 
حاجي دليگاني گفت: مردم به نمايندگان مجلس رأي داده اند تا از حقوق آنها 
دفاع و بر عملكرد دستگاه هاي اجرايي نظارت كنند و يكي از اهرم هاي نظارتي 
نمايندگان مجلس، سؤال از رئيس جمهور اس��ت كه متأسفانه اعلام وصول 
نشده و عدم اعلام وصول طرح سؤال از رئيس جمهور به معني منتفي شدن اين 
طرح نيست، چراكه ما تمام تلاش خود را براي دفاع از حقوق سپرده گذاران 

مؤسسات مالي و اعتباري خواهيم كرد.

مهدي بلوريان |  فارس

عض�و هيئت رئيس�ه مجل�س ب�ا بي�ان اينك�ه بودج�ه۹۷ 
تورم زاس�ت، گفت: دولت با اي�ن ذهنيت كه  ب�ه كارفرمايان 
منابع�ي را تزري�ق كن�د ت�ا در قب�ال آن ني�روي كار بگيرد 
لايحه را تقدي�م مجلس كرد، اي�ن تصميم قبلًا ني�ز در دوره 
مرحوم هاشمي رفس�نجاني ص�ورت گرفت اما ج�واب نداد. 
به گزارش تسنيم، محمدحسين فرهنگي با بيان اينكه تصميمات 
اقتصادي دولت در قالب لايحه، مناسب بودجه نيست و اين بودجه 
تورم زاست، گفت: »اگر در بودجه امس��ال تصميمات گسترده اي 
ش��امل توس��عه عمراني يا بخش هاي غيردولتي، حمل و مش��كل 
بيمه و... ديده مي ش��د، ش��ايد قابل توجيه بود.« وي تصريح كرد: 
»وقتي دولت در گذران امور جاري كش��ور اظهار ناتواني مي كند 
و با ادله مختلفي مي گويد كه نمي توانيم كش��ور را به درستي اداره 
كنيم، طبيعي اس��ت كه تصميماتي بر عكس مس��ير اميد، رفاه، 
خدمات رساني و افزايش رضايتمندي جامعه اتخاذ مي شود كه به 
صلاح نخواهد بود، بنابراين بن��ده و جمعي از نمايندگان معتقديم 

بايد بودجه97 را ب��ا برخي اصلاحات 
متناسب با شرايط روز جامعه بررسي 

كنيم.«
فرهنگ��ي تصميم��ات ت��ورم زاي 
بودجه97 را مشكل زا خواند و افزود: 
»اينكه گفته مي ش��ود يارانه قطع و 
حامل هاي انرژي گران شود تا بخشي 
از مشكلات اشتغال حل شود، طبيعي است كه همبستگي ميان 
اين دو كار وجود ندارد چون در گذشته نيز اعلام مي شد اگر برجام 
نهايي شود، مشكل اشتغال، آب شرب و كشاورزي حل خواهد شد 
اما با ش��رايط بدتري مواجه ش��ديم.« اين نماينده مجلس با بيان 
اينكه آقايان مقدمات اجراي برنامه هاي خ��ود را فراهم نكرده اند، 
تصريح كرد: »دولت با اي��ن ذهنيت كه به برخ��ي از كارفرمايان 
منابعي را تزريق كنند تا در قب��ال آن، نيروي كار بگيرند، لايحه را 
تقديم مجلس كرد اما اين تصميم  قبلًا نيز در دوره مرحوم هاشمي 

رفسنجاني صورت گرفت اما جواب نداد و فقط منابع از بين رفت.«
فرهنگي ادام��ه داد: »راهكار دومي كه دولت دنبال مي كند، مس��ير 
وام هاي زودبازده است كه در دولت گذشته نيز تجربه شده و با وجود 
آثار مثبت محدود، رافع مش��كلات نبود، ما معتقديم هر اقدامي بايد 
در راستاي حمايت از متقاضيان كار آغاز ش��ود و شروع به پرداخت 
تس��هيلات بلاعوض به جويندگان كار كنند و يارانه كلي بي هدف به 

يارانه حمايت از بيكاران تبديل شود.«
وي در بخش��ي ديگر از مصاحبه با عنوان»بدون خط خوردگي« با 
اعلام اينكه دولت روش هاي شكس��ت خورده اي را در دستور كار 
دارد، خاطرنشان ساخت: »از نظر ما شوك وارد كردن به بخش هاي 
نيازمند جامعه و فشار برعموم مردم با گران كردن حامل هاي انرژي 
و مشكلات براي گردش��گران، راهكارهاي اصلاحي مناسبي براي 

شرايط جاري كشور نيست.«
فرهنگي در خصوص چرايي فقدان نظارت كافي و وافي و بازخواست 
همه جانبه رئيس دولت در قبال عدم  انجام وعده ها اظهار كرد: »مردم 

بايد با حل مشكلات حمل و نقل عمومي در پايان برنامه اي يكي - دو 
ساله رو به رو مي شدند، توسعه عمراني در كشور اتفاق مي افتاد يا تعليم و 
تربيت كشور به شرايطي با افقي روشن و قابل اطمينان سوق مي يافت، 
ولي چنين روحيه اي در دولت فعلي وجود ندارد.« اين نماينده مجلس 
همچنين در مورد مشكلات ناشي از طرح تحول سلامت سخن گفت 
و افزود: »كشور از لحاظ احس��اس بي عدالتي و تبعيض دچار آسيب 
شده و از طرفي منابع به جاي اينكه در ايجاد زيرساخت ها و در جهت 
پيشگيري و آماده سازي امكانات درماني سطح بالا سوق يابد، صرف 

حقوق آقاياني شد كه در مجموعه در حال فعاليت هستند.«
فرهنگي در جايي ديگر از اين مصاحبه تلفني با راديو در پاسخ به 
سؤالي مبني بر تصميم مجلس در قبال افزايش تعرفه گردشگري، 
حذف يارانه ها و حامل ه��اي انرژي گفت: »بن��ده اطلاعي ندارم. 
در مجلس افرادي با گرايش هاي مختلف حاضر هس��تند، ولي هر 
سه گرايش سياس��ي در مجلس اين نظر را دارند كه با محورهاي 

مشكل ساز بايد مقابله حداكثري شود.«

عضو هيئت رئيسه مجلس خبر داد 

تكرار طرح شكست خورده دولت هاشمي در لايحه بودجه۹۷ 

   گزارش  یک

»مذاكرات برجام بر اس�اس دان�ش بين المللي نب�ود و دچار 
هيجان و احس�اس بود« اين جمله منتقدان توافق هسته اي 
ايران و 1+5 نيس�ت بلكه اعت�راف يكی از تئوريس�ين های 
ارشد دولت های يازدهم و دوازدهم است؛ اعترافي ديرهنگام 
كه پس از مس�جل ش�دن اين مس�ئله ص�ورت مي گيرد كه 
برج�ام در نق�اط م�ورد ه�دف از جمل�ه بانك�ي، تج�اري، 
س�وئيفت، س�رمايه گذاري و... ب�دون نتيج�ه ب�وده اس�ت. 
محمود سريع القلم در پانزدهمين كنفرانس بين المللي مديريت، 
كيفيت مذاكرات برجام را فاقد دان��ش بين المللي مي داند و بيان 
مي كند اين مذاكرات دچار هيجان و احساس بود و بايد مطالعات 

بيشتري صورت مي پذيرفت. 
 وی كه يكی از مدافع��ان تئوري » تعديل مواض��ع انقلابي در برابر 
غرب= گشايش اقتصادي و معيشتي در ايران« است در ادامه چنين 
مي گويد : » بايد در جريان تصميم سازي ديد كه آيا از همه نهادها و 
افرادي كه داراي ديدگاه هستند، اس��تفاده شده است يا خير و اگر 
دستگاه ديپلماسي ما در رابطه با موضوع برجام مشاور بين المللي 
مي گرفت و متن مذاكرات 22 جلدي امريكا و چين را مطالعه مي كرد 
كه چه مواردي در سال هاي 70 تا 78 بين امريكا و چين اتفاق افتاده 
اس��ت و چگونه مذاكرات را پيش بردند، قطعاً موفقيت بيشتري با 

دريافت امتيازات حاصل مي شد.«
محمود سريع القلم در حالي كارآمدي تيم مذاكره كننده كشورمان 
را در مذاكرات ايران با 1+5 زير سؤال مي برد كه در جريان مذاكرات 
هسته اي كمترين انتقاد كارشناسانه و مستدلي از نوع مذاكرات يا متن 
توافق ژنو3، بيانيه لوزان يا برجام با حملات گسترده جريان غرب باور 
روبه رو مي ش��د تا جايي كه با ادبياتي نظير بزدل سياسي، كاسبان 

تحريم و بي شناسنامه منتقدان دلسوز را تخطئه مي كردند. 
  برجام موانع توسعه ايران را حذف كرد؟!

محمود س��ريع القلم به عنوان يكي از تئوريس��ين هاي اصلي كه 
ضرورت انفعال در مقابل نظام س��لطه را مط��رح مي كرد، تلاش 
داشت به فراخور موقعيت هاي به وجود آمده از جزء و كل مذاكرات 
هس��ته اي ايران و 1+5 حمايت سرس��ختانه كند تا اهدافي را كه 
در كتاب »ايران و جهاني ش��دن چالش ها و راه حل ها« براي ايران 
ترسيم مي كند رنگ تحقق به خود بگيرد و موانع توسعه ايران در 
اين كتاب با انجام مذاكرات هسته اي )به عنوان سرآغاز و سنگ بناي 
تغيير ماهيت در عرصه سياس��ت خارجه( كه شامل شيعي بودن 
حاكميت سياسي، قانون اساس��ي و رهبران انقلابي است از پيش 

روي برداشته شود. 
س��ريع القلم نيز همانند بس��ياري ديگر از همفكران خود ضروری 
مي دانست تا جامعه را به اين باور برساند كه انقلابي گري و تأكيد بر 
مباني انقلاب اسلامي به ويژه در عرصه ديپلماسي كشور را در مسير 

نابودي و جامعه را در ريل مشكلات روزافزون اقتصادي و معيشتي 
قرار مي دهد و به همين دليل از هر ادبيات- ولو توهين آميز- براي 
رسيدن به چنين هدفي اس��تفاده مي كردند تا اصل مذاكرات يك 
طرفه با غرب را ضرورت امروز جامعه ايراني القا و توافق را تنها مسير 

گشايش گر كشور مطرح كنند. 
منتقد امروز تيم مذاكره كننده هس��ته اي در ادبياتي بحث برانگيز 
و توهين آميز بيان مي كن��د: »تربيت عقلي در خانواده و مدرس��ه 
بسيارضعيف است. در نتيجه ما احساس��ي، غريزي و پوپوليستي 
تربيت مي شويم. صدا و سيماي ما هم متأسفانه به اين جريان كمك 
مي كند. از يك لبوفروش يا راننده تاكسي كه تمام روز را سرگرم حل 
مشكلات معيشتي اش اس��ت، درباره جريان هسته اي نظرخواهي 
مي كند. بنابراين صدا و سيما اصالتاً يك نهاد پوپوليستي است و به 

جلوگيري از رشد عقلي و استدلالي جامعه كمك مي كند.« 
  صلاحيت خاص!

در اين جملات محمود سريع القلم معتقد است كه تنها قشر محدود 
و چند ده نفره اي صلاحي��ت تصميم گيري درب��اره اصل مذاكرات 
هسته اي را دارا هستند و مردم اساساً هيچ گونه جايگاهي براي ارائه 
نظر در اين باره ندارند و تنها بايد از نظر چند نفر انگشت شمار تبعيت 
كنند و سرنوشت و امنيت خود را به دست آن چند نفري كه تنها چند 
صباحي به واسطه رأي مردم در مسند امور قرار گرفته اند، بسپارند. 
ادعاي آن روز در حالي است كه س��ريع القلم در سخنان اخير خود 
اصل كارآمدي تيم مذاكره كننده را زير سؤال برده و اين افراد را به 

دليل عدم مشورت با صاحبنظران سرزنش كرده و نتايج تلخ برجام 
در 27ماه اخير را به دانش و توان تيم مذاكره كننده گره مي زند. 

    اعترافات ديرهنگام
پيش از س��ريع القلم نيز اعترافات مشابهي از س��وي مقامات ارشد 
دولت نس��بت به بدون نتيجه بودن برجام اتخاذ شده بود كه البته 
هيچ كدام مانند مشاور حسن روحاني دانش، كارآمدي و تسلط تيم 
مذاكره كننده را به چالش نكشانده بود، به عنوان نمونه عبارت هايي 
مانند »هشت ماه از برجام گذشت، اما هيچ يك از بانك هاي اصلي 
اروپايي نمي خواهند با ايران مبادله كنند«، »امريكا قول داد روند 
اجراي تعهداتش در برجام را اصلاح كند«، »از امريكا درباره نحوه 
اجراي برجام در هشت ماه گذشته گلايه داريم«، »شكست برجام 
شكست همه است و كسي از آن نفع نمي برد«، »رهبران اروپا بايد 
به بانك ها و بيمه ها براي همكاري مالي تضمين و اطمينان دهند«، 
»ش��ركت هاي ما بايد از فوايد برجام منتفع شوند« و »تا مشكلات 
بانكي و بيمه حل نشود، تعهدات طرف مقابل به انجام نرسيده است« 
عيناًٌ توسط هواخواهان غرب در داخل كشور بيان شد و به رغم آنكه 
»تغيير خفيف رويكرد« در قبال امريكا معنا ش��د اما چون با هدف 
»فرار از پاسخگويي و به سكوت كشاندن منتقدان« همراه بود، عملًا 

دستاوردي را به همراه نداشت. 
جالب است به ياد بياوريم كه حسن روحاني رئيس جمهور كشورمان 
نيز د  ر نشست خبري خود   د  ر نيويورك تصريح مي كند كه مذاكره با 
امريكايي ها د  يگر اتلاف وقت است. او د  ر پاسخ به اين پرسش كه آيا 

امكان د  يد  ار شما با ترامپ با موضوعي غير از برجام وجود   د  ارد  ؟ بيان 
مي كند  : ما پس از سال ها و بعد   از مذاكرات پيچيد  ه بسياري به توافق 
برجام رس��يد  يم اما امريكا امروز بهانه جويي مي كند  ، بنابراين چه 
د  ليلي د  ارد   راجع به موضوع د  يگري با آنها صحبت كنيم. اگر امريكا 
اين توافق را زير پا بگذارد   نه تنها ايران بلكه هيچ د  ولت مس��تقلي 
حاضر نيست با امريكا حرف بزند  . مذاكره با د  ولتي كه تعهد  ات خود   

را زير پا مي گذارد،   اتلاف وقت است. 
پيش از وي نيز محمدجواد ظريف در ديدار همتاي ژاپني خود بيان 
مي كند: »سياست دولت كنوني امريكا در قبال برجام اين پيام را به 

جهان مي دهد كه مذاكره با امريكا بي فايده است.« 
    از اعترافات تلخ تا ابتر ماندن هدف راهبردي 

جريان غرب باور
اعترافات تلخ سريع القلم در حالي است كه با مرور تاكتيك هاي به 
كارگرفته شده توسط جريان متبوع و تئوريسين هاي آن)ازجمله 
محمود س��ريع القلم( مي توان اثبات كرد اين طيف نه تنها صنعت 
هسته اي كشور را با تعطيلي كشاند بلكه تلاش داشت با »مردمي 
كردن اهداف جناحي- حزبي خود«رفتارهاي كشور در مقابل امريكا 
را استانداردسازي و ايران را به »كشوري تابع« در عرصه منطقه اي 

تبديل كند.
 دولت تا قبل از امضاي توافق هسته اي با»گره زدن مشكلات داخلي 
به نوع تعامل نظام با انقلاب«، »قبولان��دن اين باور به بخش هايي از 
جامعه كه راه علاج كشور مذاكره با امريكاس��ت« و »همگام كردن 
مورد با خواسته مذكور و تبديل كردن اين همگرايي به ابزار فشار عليه 

حاكميت«كشور را وادار به تن دادن در مقابل توافق هسته اي كرد. 
از امضاي برجام تا ش��ش ماه بعد از روي كارآمدن دونالد ترامپ در 
امريكا، رفته رفته مواضع و رويكرد جريان غرب باور داخلی در مقابل 
برجام تغيير كرد تا جايي كه سه  ضلعي»ذوق زدگي از توافق و انتقال 
اين ذوق به جامعه«، »فشار ايميلي و پنهاني به طرف امريكايي جهت 
انجام تعهدات« و »توجيه رفتارهاي امريكايي ها در نقض برجام« 
جاي خود را به گلايه هاي ش��فاهي و بعد اعتراف علني به خسارت 
محض بودن برجام داد در حالي كه پيش از اين اعترافات تلخ حركت 

پلكاني اين جريان حائز اين مؤلفه ها بود: 
- بي نظير و باكيفيت خواندن متن برجام از نظر حقوقي، سياسي و 

فني و در جهت منافع جمهوري اسلامي ايران
- تحريف متن برجام و تلقين اين نكته كه تمام حقوق هسته اي كشور 

از جمله حق غني سازي ايران به رسميت شناخته شده است. 
- اميد كاذب دادن به مردم

- دستاوردسازي بعد از روز اجراي برجام نظير گشايش هزار ال سي و 
برداشته شدن تمام تحريم هاي بانكي، مالي، پتروشيمي، كشتيراني 

و اصرار به پذيرش آنها توسط مردم.

تئوريسين های تز » تعديل مواضع انقلابي در برابر غرب« امروز آن را نسخ می كنند

قلمناتوانیسریعالقلمبرتوانمندیتیمهستهای
محمد    اسماعیلی

   گزارش  2

     چهره


